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سرمقاله

حلقه گمشده اقتصاد ورای وزارت 
اقتصاد

ادامه از صفحه یک
ناترازی های بانک ها، مطالبات معوق، و دخالت 
چالش هایی هستند  از  همه  ارز،  نرخ  تعیین  در 
و  نهاد  این  کافی  استقلال  عدم  در  ریشه  که 
دارد.  آن  عملکرد  در  شفافیت  عدم  همچنین 
علاوه بر این، ثبات و عدم تغییر مداوم قوانین و 
برای  اصلی  پیش شرط های  از  اقتصادی،  مقررات 
سرمایه گذاری بلندمدت است. وقتی هر دولت یا 
مجلسی با رویکردهای جدید، قوانین بازی را تغییر 
می دهد، سرمایه گذار داخلی و خارجی از ورود به 

بازار هراس پیدا می کند.
همچنین در بحث سرمایه گذاری، باید دانست 
بخش  سوی  از  چه  واقعی،  سرمایه گذاری  که 
خصوصی داخلی و چه خارجی، تنها در محیطی 
امن و قابل پیش بینی صورت می گیرد. این امنیت 
نه تنها شامل امنیت فیزیکی، بلکه مهم تر از آن، 
مالکیت است.  امنیت حقوقی و تضمین حقوق 
بدون  و  شفاف  عادلانه،  به صورت  قوانین  اینکه 
تبعیض اعمال شوند، از اهمیت حیاتی برخوردار 

است. 
تردید نیست که یکی دیگر از حلقه های گمشده، 
غلبه اندازه دولت و نهادهای شبه دولتی )خصولتی( 
بر اقتصاد است. این بخش ها نه تنها با تکیه بر رانت 
و روابط خاص، بازار را از دست بخش خصوصی 
واقعی خارج می کنند، بلکه با ناکارآمدی خود، بار 
سنگینی بر دوش بودجه عمومی و در نهایت، بر 
زندگی مردم می گذارند. فقدان سازوکارهای قوی 
برای مبارزه با فساد و عدم شفافیت در معاملات 
شدن  ریشه دار  به  عمومی،  نهادهای  و  دولتی 
رانت خواری و عدم کارایی کمک می کند. تا زمانی 
که منافع برخی گروه ها در حفظ ساختارهای رانتی 
باشد، اصلاحات اقتصادی به سختی پیش خواهد 

رفت. 
اصلاحات  خصوص  در  بارها  کارشناسان 
ساختاری در نظام بانکی و مالیاتی سخن گفته اند. 
نظام بانکی بیمار با مطالبات معوق بالا، ناترازی های 
شدید و عدم توانایی در تامین مالی بخش تولید، 
وزارت  مستقیم  کنترل  از  خارج  متغیر  یک  خود 
اقتصاد )در حیطه اختیارات بانک مرکزی و نظارت 
فعالیت های  تمام  روی  بر  که  است  نظام(  کلی 
اقتصادی سایه افکنده است. دسترسی به تسهیلات 
ارزان و پایدار برای کسب وکارهای کوچک و متوسط، 
حیاتی است که در شرایط کنونی به سختی فراهم 
می شود. همچنین، عدم کارایی و عدالت در نظام 
مالیاتی و وابستگی شدید به درآمدهای نفتی، به 
جای ایجاد یک منبع پایدار و شفاف درآمدی برای 
دولت، باعث نوسانات شدید اقتصادی و عدم ثبات 

در بودجه ریزی می شود.
حیطه  از  خارج  متغیر  مهمترین  شاید  اما 
فعالیت وزارت اقتصادرا بتوان سرمایه اجتماعی و 
اعتماد عمومی دانست. سرمایه اجتماعی و اعتماد 
نهادهای  و  سیاست گذاران  به  نسبت  عمومی 
حاکمیتی، یک حلقه گمشده بسیار مهم است. 
وقتی مردم به آینده اقتصادی خود و فرزندانشان 
اعتماد ندارند، سرمایه های خود را از کشور خارج 
می کنند، به سمت دلالی و فعالیت های غیرمولد 
مغزها(  )فرار  جامعه  نخبگان  حتی  و  می روند 
بی اعتمادی،  این  می کنند.  مهاجرت  کشور  از 
ناشی از عدم شفافیت، وعده های بدون عمل، و 
مشاهده فساد و نابرابری در جامعه است. هیچ 
طرح اقتصادی موفقی بدون مشارکت و اعتماد 

مردم به ثمر نخواهد نشست.
در نهایت باید گفت وزیر اقتصاد، هر چقدر هم 
که متخصص و متعهد باشد، به تنهایی نمی تواند 
تمامی این چالش ها را حل کند. حل مشکلات 
عمیق اقتصادی ایران، نیازمند یک رویکرد جامع 
و همه جانبه است که از یک سو، وزارت اقتصاد با 
برنامه ریزی های دقیق و تخصصی خود مسیر را 
هموار کند و از سوی دیگر همه ارکان تصمیم گیر 
باید در یک ارکستر هماهنگ با هم فعال باشند.

خبر

خبر

سپهوند: 
اقدام قوه قضائیه به ترمیم اعتماد 

عمومی کمک می کند
اسلامی  شورای  مجلسی  نمایندگان  از  یکی 
اقدام قوه قضائیه در بازداشت فرزند و همسر 
فرزند یکی از مقامات مسئول را اقدامی مثبت در 
راستای اعتماد سازی عمومی عنوان و اظهار کرد: 
خیلی خوشحالیم که قوه قضائیه در این مسیر در 
حال حرکت است چراکه حقیقتاً اعتماد عمومی 
سالیان سال است آسیب دیده است و چنین 
اقداماتی می تواند در ترمیم اعتماد عمومی به 

حاکمیت و قوه قضائیه کمک کند.
رضا سپهوند در گفت وگو با ایسنا با اشاره به 
اخبار منتشر شده از بازداشت فرزند و همسر 
از  ارزیابی  در  مسئول،  مقامات  از  یکی  فرزند 
فساد  با  برخورد  در  قضایی  دستگاه  عملکرد 
دست  این  از  اقداماتی  کرد:  تاکید  اقتصادی 
ایجاد فضایی شود که در آن هیچ  که موجب 
حاشیه امنی برای هیچ مسئولی در حوزه فساد 
باشد،  نداشته  وجود  کشور  در  رانت خواری  و 
و  مردم  بین  عمومی  اعتماد  ضریب  می تواند 

حاکمیت را افزایش دهد.
وی با بیان این که »اقدام قوه قضائیه را اقدام 
بسیار مثبتی در راستای اعتناد سازی عمومی 
می دانم«، ادامه داد: خیلی خوشحالیم که قوه 
است؛  حرکت  حال  در  مسیر  این  در  قضائیه 
چراکه حقیقتاً اعتماد عمومی سالیان سال است 
آسیب دیده است و چنین اقداماتی می تواند در 
ترمیم اعتماد عمومی به حاکمیت و قوه قضائیه 

کمک کند.
این نماینده مجلس همچنین به نقش رسانه ها 
در حمایت از دستگاه قضایی و افزایش شفافیت 
در پرونده های فساد اشاره کرد و گفت: رسالت 
رسانه ها این است که با استفاده از قانون سوت 
زنی مصوب مجلس، به افشاگری درباره فسادها 
کمک کنند. رسانه ها می توانند با پیگیری، افشاء 
بر  علاوه  جامعه،  به  درست  رسانی  اطلاع  و 
اقتصادی،  مفسدان  امنیت  انداختن  خطر  به 
فرهنگ سازی خوبی در موضوع امنیت اقتصادی 

و مبارزه با فساد داشته باشند.

عارف: 
بخش خصوصی با وجود نوپا بودن 

خوش درخشید

معاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه تسهیل گری 
دولت و تصدی گری بخش خصوصی راهبرد دولت 
اینکه نقش آفرینی  با تاکید بر  چهاردهم است و 
و اعتماد به بخش خصوصی راهبرد نظام پس از 
بخش  گفت:  بود،   ۴۴ اصل  سیاست های  ابلاغ 
خصوصی با وجود نوپا بودن خوش درخشید و در 
دولت و نظام با اعتماد به بخش خصوصی بیش 
از تصور پاسخ گرفتیم چرا که انگیزه های دولتی در 
فضای اداری و بروکراتیک با بخش خصوصی کاملاً 

متفاوت است.
به گزارش ایسنا، محمدرضا عارف در نشستی 
با انجمن صنعت سیمان کشور با اشاره به اینکه 
با تلاش های فعالان صنعت سیمان در تولید این 
محصول از نظر کمی و کیفی به وضعیت خوب و 
قابل قبولی در مقایسه با سالیان گذشته رسیده ایم، 
تاکید کرد: طبق آمار  ۹۰ میلیون تن سیمان در 
سال تولید می شود و این در حالیست که در دهه  
به ۴۰  نزدیک  هدف گذاری  به  نمی توانستیم    ۸۰

میلیون تن این محصول برسیم.
معاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه صنعت 
همه  در  تاثیرگذار  و  موثر  صنایع  از  سیمان 
زنجیره های تولید و صنعتی وابسته به این محصول 
است، ادامه داد: خدمتگزاری و تولیدات صنعت 
در  کالاها  از  بسیاری  روی  بر  روانی  آثار  سیمان 

کشور دارد.
وی افزود: با وجود برخی تلاطمات و نگرانی از 
سایر  به  محصول  این  بازار  در  مشکلات  تسری 
تلاش  با  اما  گذشته  هفته  در  تولید  زنجیره های 
این زمینه  بازار در  این بخش نگرانی های  فعالان 

مرتفع شد.
معاون اول رئیس جمهور خاطرنشان کرد: برگزاری 
جلسات با بخش خصوصی و خصولتی برای بررسی 
و حل چالش ها و مشکلات این بخش ها و نقش 
وظیفه  که  است  کشور  اقتصاد  در  آنان  آفرینی 
انتظارات صنعت  دولت برطرف کردن توقعات و 

سیمان و سایر فعالان اقتصادی است.
عارف ادامه داد: اگرچه صنعت سیمان نسبت 
به صنایع دیگر در کشور نوپا است اما نوسازی و 
بهسازی این صنعت به دلیل اهمیت در اقتصاد 
فناوری های  با  باید  که  است  اولویت  در  کشور 
محیط  کمتر  آلودگی های  و  بالا  بهره وری  مدرن، 
زیستی تجهیز شود که در این راستا ارائه تسهیلات 
و  بازسازی  به  می تواند  سود  تقسیم  مسئله  و 
نوسازی صنعت سیمان کمک شایان توجهی کند.

وی با اشاره به اهمیت تامین انرژی مورد نیاز 
این  تولید  زنجیره  اگر  کرد:  بیان  صنعت سیمان 
محصول معیوب باشد بازگرداندن آن به وضعیت 
مناسب سخت است که باید سهم صنعت سیمان 
از مصرف انرژی کشور مشخص شود و تضمین 
شده باشد و مدیریت مصرف انرژی در این حوزه با 

همکاری وزارتخانه های مرتبط انجام شود.
وزارت  از  قدردانی  با  رئیس جمهور  اول  معاون 
صنعت، معدن و تجارت در دو و سه شیفته کردن 
فعالیت واحدهای صنعتی و تولیدی در ایام نوروز 
برای افزایش تولید کشور اضافه کرد: وزارت نیرو نیز 
برنامه ریزی و خیز خوبی برای تولید برق از انرژی 
صنعت  فعالان  که  است  داده  انجام  خورشیدی 
سیمان نیز به سمت بهره گیری از این انرژی پاک 
حرکت کنند چرا که می تواند انرژی را ارزان تر در 

اختیار قرار دهد.
عارف تصریح کرد: در دولت چهاردهم کمبودها را 
به صورت شفاف با مردم در میان گذاشتیم و مردم 

هم همکاری های خوبی داشتند.
وی خاطرنشان کرد: با توجه به نامگذاری سال 
از از سوی مقام معظم رهبری و اهمیت تولید و 
صنعت تلاش کردیم انرژی مورد نیاز فعالیت های 
واحدهای تولیدی و صنایع کشور از جمله صنعت 

سیمان را تامین کنیم.
معاون اول رئیس جمهور همچنین دستور داد، 
زیربنایی  و  اقتصادی  نظارت  و  معاون هماهنگی 
آینده  هفته های  ظرف  رئیس جمهور  اول  معاون 
جمع بندی این جلسه را به وزرای ذیربط ارسال کند.

انجمن صنفی  رئیس  جلسه  این  در  همچنین 
کارفرمایان صنعت سیمان کشور گزارشی از ظرفیت 
۹۰ میلیون تنی تولید سیمان و ۱۴ پروژه در دست 
اجرای این صنعت ارائه کرد و در ادامه اعضای این 
جلسه پیشنهادات و مسائل خود زمینه های لزوم 
انرژی  تامین  فناوری ها،  ارتقای  و  سرمایه گذاری 

مورد نیاز و بورس کالا را مطرح کردند.

همچنین استاد ژئوپلیتیک در رابطه با سناریوهای 
احتمالی در توافق هسته ای ایران و آمریکا گفت: در 
حال حاضر، ممکن است به صورت موقتی این مسئله 
زمان های  گردد.  تعلیق  دوره ای  یک  مثلاً  شود؛  حل 
به صورت  کنسرسیوم  یا  می شود  پیش بینی  مختلفی 
مشترک با همکاری آمریکا، ایران و برخی از کشورهای 
عربی فعالیت شود. لذا واقعاً مشخص نیست. من فکر 

نمی کنم که اکنون فقط یک راه حل وجود داشته باشد.
گفت وگو  در  ژئوپلیتیک  استاد  فرجی راد  عبدالرضا 
با خبرنگار ایلنا، در رابطه با سناریوهایی احتمالی  که 
در آینده مذاکرات ایران و آمریکا وجود دارد، تصریح 
کرد: در حال حاضر، هیچ چیزی قطعی نشده است. 
البته آقای پزشکیان به عمان سفر کرد و با پادشاه و 
که  داده  انجام  خصوصی  مشورت های  آنجا  محافل 
ممکن است مسائل را تا حدی جلو ببرد و روشن تر کند. 
مشورت هایی صورت گرفته و آن ها حتماً با آمریکایی ها 
مشورت کرده و اطلاعات را به مقامات ایرانی منتقل 
کرده اند. پس از آن نظر مقامات ایرانی را دریافت و 
منتقل می کنند. به نظر من، کارهایی در سطح بالا هم 
در حال انجام است تا بتوانند راه حلی پیدا کنند. آنچه 
از طریق  اراده دارند که  که مهم است، هر دو طرف 
دیپلماسی این مسئله را حل کنند. دولت آمریکا به 
شدت بر این موضوع تأکید دارد و بحث های مربوط 
به حمله و فشار در مصاحبه هایشان کمتر شده است.

چندین راه حل در حال حاضر روی میز است
به  است  ممکن  حاضر،  حال  داد: در  ادامه  وی 
صورت موقتی این مسئله حل شود؛ مثلاً یک دوره ای 
می شود  پیش بینی  مختلفی  زمان های  شود.  تعلیق 
آمریکا،  همکاری  با  مشترک  به صورت  کنسرسیوم  یا 
لذا  کند.  فعالیت  عربی  کشورهای  از  برخی  و  ایران 
واقعاً مشخص نیست. من فکر نمی کنم که اکنون فقط 
یک راه حل وجود داشته باشد. عمانی ها در دور پنجم 
راه حلی ارائه دادند که در آمریکا بررسی شده است. 
بعد از بررسی ها، آقای ترامپ در مصاحبه ای گفت که 
ممکن است در چند روز آینده خبرهای خوبی بشنوید. 
بنابراین، ممکن است دوباره راه حل های دیگری مطرح 
را  راه حل ها  به سادگی  طرفین  از  هیچ یک  زیرا  شود؛ 
نمی پذیرند و ممکن است تغییراتی در آن ها ایجاد شود. 
منتهی به نظر می رسد که در حال بررسی و چکش کاری 
هستند تا ببینند چه راه حلی می تواند منجر به توافق 
ایران  است،  مسلم  که  آنچه  شود.  طرف  دو  میان 
علاقمند به غنی سازی در کشور است و آمریکایی ها 
معتقدند که باید توافقی به وجود آید که از یک سو، 
ایران در آینده نتواند به سمت سلاح هسته ای برود و از 
سوی دیگر، آقای ترامپ بتواند در جامعه آمریکا چیزی 

فراتر از برجام را به عنوان دستاورد معرفی کند.
 بعید است که اروپا به سمت مکانیزم ماشه برود

فرجی راد در رابطه با نقش اروپا در مسیر رسیدن به 
یک توافق هسته ای جدید، اظهار کرد: به نظر من، اگر 
آنچه که بین ایران و آمریکا می گذرد، انجام شود، اروپا 
در نهایت آن را می پذیرد. اما اروپا هم مسائل دیگری 
به  در حال حاضر  است  ممکن  آمریکایی ها  که  دارد 
آن ها توجه نکنند، مانند مسائل موشکی و روابط نظامی 
ایران و روسیه که فرانسوی ها بر آن تاکید دارند. به 
نظر می رسد که اگر ایران و آمریکا توافق کنند، بعید 
است که اروپا به سمت مکانیزم ماشه برود. اما حتماً 
تا  شود  انجام  اروپا  و  ایران  بین  باید  گفت وگوهایی 
رضایت آن ها جلب و مزاحمت ها ایجاد نشود. یکی از 
مشکلات فعلی اروپا این است که در دو دهه اخیر از 
دوران اصلاحات، نقش بسیار فعالی در این مذاکرات 
داشته و اکنون کنار گذاشته شده اند و مقصر اصلی هم 

آمریکایی ها هستند که می خواهند خودشان با ایران به 
توافق برسند.

چرا ترامپ طرف ثالث در توافق با ایران را نمی خواهد؟
این تحلیل گر حوزه سیاست خارجی دو دلیل را برای 
ثالث مطرح کرد  از ورود طرف  آمریکایی ها  ممانعت 
و گفت: یکی اینکه مذاکرات طولانی می شود و دیگر 
اینکه وقتی بقیه وارد شوند، دیگر این امتیاز برای آقای 
ترامپ مطرح نخواهد بود. آقای ترامپ می خواهد از این 
به عنوان یک دستاورد سیاسی بهره برداری کند، زیرا در 
اوکراین مشکلاتی به وجود آمده و نتوانسته آتش بس 
ایجاد کند و هنوز در غزه هم موفق نبوده است. بنابراین، 
او قول و قرارهای زیادی با جامعه و مردم آمریکا گذاشته 
و بر اساس آن باید در سیاست خارجی چیزی ارائه دهد 
که به نظر می رسد در این رابطه عجول و عصبانی است. 
حال اگر بخواهد بقیه را دخالت دهد، آن دستاورد برای 

ترامپ نوشته نخواهد شد.
اسرائیل اکنون بر بخش سیاسی توافق ایران و آمریکا 

تمرکز دارد تا بخش نظامی 
این کارشناس ارشد مسائل بین الملل در پاسخ به این 
سوال که نیویورک تایمز مدعی شده که اسرائیل قصد 
دارد حمله محدودی به تاسیسات هسته ای داشته باشد 
که باعث خلل در مذاکرات شود، به نظر شما این اتفاق 
افتاد، بیان کرد: دفتر نخست وزیری اسرائیل  خواهد 
رد کردنش  رد کرد. علت  را  تایمز  نیویورک  این خبر 
به نظر من این است که اسرائیل معمولاً از این اخبار 
ناتانیاهو  با  ترامپ  اما برخوردی که  خوشش می آید، 

کرده و درتماس تلفنی که داشته به او اخطار داده که 
در مذاکراتی که ما داریم از طریق دیپلماسی بخواهیم 
به نتیجه برسیم، اخلال نکند و حمله نکند. همچنین 
خانم نوئم، وزیر امنیت داخلی آمریکا، در سفری که 
به اسرائیل داشته این اخطار را به نتانیاهو داده است.   
بعضی از مقامات اسرائیلی که اکنون در آمریکا هستند 
و مذاکره می کنند، هم این اخطار را دریافت کرده اند. 
بنابراین، اسرائیل در عالم سیاست در بخش سیاسی 
یک  که  کرده  احساس  و  است  فعال  برایش  قضیه 

توافقی به احتمال قوی می شود.
تا زمانی که آمریکا همراهی نکند اسرائیل جرأت حمله 

به ایران را ندارد
فرجی راد معتقد است که داده های اسرائیلی ها به 
آنان نشان داده که باید بر مسئله توافق تمرکز کنند 
و گفت: اکنون ترامپ اراده کرده این مسئله را به یک 
توافق سختگیرانه ای تبدیل کند، یعنی به توافقی که 
مثلاً ایران به غنی سازی اصلاً نرسد. به همین خاطر 
وزیر  پنجم،  دور  در  رم،  در  مذاکرات  از  قبل  در  هم 
با  و  رفت  ایتالیا  به  موساد  رئیس  و  استراتژیک شان 
ویتکاف صحبت کرد و هم بعد از مذاکرات از آنجا خارج 
اکنون  از نظر سیاسی  این ها مذاکره کردند و  شدند. 
بسیار فعال هستند. تا زمانی که آمریکا همراهی نکند، 
اسرائیل جرأت حمله به ایران را ندارد، زیرا ایران اکنون 
آمادگی پیدا کرده که اگر حمله ای صورت بگیرد، دیگر 
مثل حمله های قبلی یک هفته برنامه ریزی نکند و فوراً 

پاسخ دهد. لذا یک چنین چیزی اتفاق نخواهد افتاد.

چرا باید یک شخص با این سابقه درباره عربستان به 
این کشور برود

فرجی راد در رابطه با مسائلی که اخیرا بین ایران و 
عربستان در پی انتشار یک کلیپ توسط یکی از حجاج 
پیش آمد، عنوان کرد: حالا که این فرد آزاد شد ولی این 
اتفاق به نظر من بسیار بد بود. من مانده ام که چطور 
یک فردی که سابقه ای در این مسئله رابطه ایران و 
عربستان دارد، باید آن جا باشد. اکنون که رابطه خوب 
و رو به بهبودی است و ایران هم وزیر خارجه اش به 
این کشور رفت و آمد دارد،  وزیر دفاع و پسر پادشاه 
سعودی نیز به ایران می آید، پیام آورده و با رهبری و 
رئیس جمهور ملاقات کرده و پیام گرفته و برده است، 

چرا باید این اتفاق رخ دهد؛ این ها خیلی مهم است.
انتشار یک ویدیو بحث برانگیز در حج با وجود طرح 

شدن کنسرسیوم اتمی مشکوک است
این مقطع  نفر در  وقتی یک  وی خاطرنشان کرد: 
می آید، در زمانی که ما بحث کنسرسیوم را با عربستان 
داریم، آدم مشکوک می شود که واقعاً چه اتفاقی افتاده 
که یک فردی این کار را بکند و همه چیز را به هم بزند. 
لذا این مسئله را من فکر می کنم نباید ساده گذر کرد 
و باید بیشتر بررسی شود تا ببینیم در این شرایط چرا 
این اتفاقی افتاد این موضوع بی تأثیر نیست و تأثیرات 
منفی خودش را می گذارد. البته مقامات کشور ما تلاش 
کردند که زهر قضیه را بگیرند، اما در کشور هم باید با 
طمانینه با قضیه برخورد شود و مسئله حج با خیر و 

خوشی تمام شود.

رئیس جمهور با تاکید بر اینکه دولت چهاردهم خود را موظف به 
سامان دادن نظام سلامت، ارتقای کیفی و کمی خدمات و کاهش 
هزینه های درمان و سلامت به خصوص برای اقشار آسیب پذیر در 
چارچوب اجرای طرح نظام ارجاع می داند، گفت: با اجرای طرح پزشک 
خانواده، هر کسی در چارچوب این طرح برای دریافت خدمات سلامت 

و درمان مراجعه کرد، کمترین هزینه ممکن را پرداخت می کند.
به گزارش ایسنا، مسعود پزشکیان روز دوشنبه، به طور جداگانه 
با اعضای فراکسیون محیط زیست و منابع طبیعی مجلس شورای 
اعضای کمیسیون  نیز  و  مناسبت هفته محیط زیست  به  اسلامی، 

بهداشت و درمان مجلس دیدار کرد.
رئیس جمهور در دیدار با اعضای فراکسیون محیط زیست، پس از 
گوش سپردن به دیدگاه ها و دغدغه های ایشان، با تاکید بر اینکه حفظ 
محیط زیست مقدم بر هر برنامه و اقدام توسعه ای است، اظهار داشت: 
نیاز به تهیه برنامه جامعی در زمینه حفاظت، ظرفیت ها و ضرورت های 
محیط زیستی کشور با همکاری اساتید دانشگاه، کارشناسان و فعالان 

این عرصه داریم.
پزشکیان با تاکید بر اینکه کیفیت حفاظت از محیط زیست یکی از 
شاخص های اصلی توسعه است، افزود: متاسفانه ایجاد کانون های 
جمعیتی غیر اصولی، به خصوص در تهران و کرج، به شدت در حال 

آسیب رساندن به محیط زیست این مناطق است.

رئیس جمهور در ادامه در دیدار اعضای کمیسیون بهداشت و درمان 
مجلس نیز، با اشاره نظرات مثبت نمایندگان نسبت به عملکرد وزیر 
بهداشت و ضرورت حمایت بیشتر دولت از وی اظهار داشت: آنچه 
تا کنون انجام شده با حمایت دولت بوده است؛ دولت چهاردهم برای 
سامان دادن به مشکلات عرصه درمان و سلامت عزم و اراده جدی 

دارد.
پزشکیان با اشاره به برخی مشکلات مطرح شده در جلسه، از جمله 
عدم رضایتمندی مراجعان نظام سلامت با وجود صرف منابع برای ارائه 
خدمات گسترده، گفت: یکی از مشکلات جدی نظام سلامت، صرف 
غیراصولی اعتبارات است؛ تا زمانی که نظام ارجاع و پزشک خانواده 
اجرا نشود، منابع بخش سلامت و درمان در چرخه ای ناکارآمد هزینه 

می شود که نه رضایت مراجعان را جلب می کند و نه کادر درمان.
رئیس جمهور با تاکید بر اینکه امروز زیرساخت های فراوانی در عرصه 
سلامت و درمان داریم که به شکل صحیح و با بهره وری مناسب از 
آنها بهره گرفته نمی شود، افزود: تقریبا در سراسر کشور مراکز درمانی 
احداث شده، اما به دلیل عدم اجرای یک نظام عملکردی کارآمد مثل 
نظام ارجاع و پزشک خانواده، این ظرفیت ها به دلیل عدم رغبت پزشکان 
برای حضور در آنها، بلااستفاده مانده و مردم نیز خدمات مطلوب و با 

قیمت مناسب دریافت نمی کنند.
موجود  زیرساخت های  از  بهره گیری  در  بهره وری  ارتقای  پزشکیان 

نظام سلامت و درمان را ضروری توصیف و تصریح کرد: همچنین در 
حال حاضر بخشی از منابع اختصاص یافته به تولید و تامین دارو و 
تجهیزات، از محل ارز دولتی صرف واردات کالاهایی مثل لوازم آرایشی 
و مکمل ها می شود که در بازار آزاد هم فروخته می شوند، در حالی که 
با اجرای نظام ارجاع، تمام این منابع به صندوق های بیمه ای اختصاص 
می یابد تا کسی که به چرخه نظام ارجاع مراجعه می کند، خدمات 

درمانی رایگان دریافت کند.
رئیس جمهور ادامه داد: آقای ظفرقندی با تشکیل کارگروه هایی به 
دنبال تمهید مقدمات اجرای طرح پزشک خانواده و نظام ارجاع است؛ 
برای اجرای مطلوب و موفق این طرح به دنبال رسیدن به یک نگاه و 
زبان مشترک با همه دست اندرکاران و افراد و دستگاه های دخیل در 

اجرای طرح هستیم.
پزشکیان با تاکید بر اینکه دولت چهاردهم خود را موظف به سامان 
دادن نظام سلامت، ارتقای کیفی و کمی خدمات و کاهش هزینه های 
چارچوب  در  آسیب پذیر  اقشار  برای  خصوص  به  سلامت  و  درمان 
اجرای طرح نظام ارجاع می داند، خاطرنشان کرد: با اجرای طرح پزشک 
خانواده، هر کس در چارچوب این طرح برای دریافت خدمات سلامت 
و درمان مراجعه کرد، کمترین هزینه ممکن را پرداخت می کند و کسانی 
که می خواهند خارج از این چارچوب خدمات دریافت کنند، نیز بر 

اساس قیمت های واقعی و غیریارانه ای خدمات دریافت خواهند کرد.

آیا مذاکرات به بن بست رسیده است؟

مسیر سخت توافق
گروه سیاسی: مذاکرات گره پیچیده ای دارد با این حال مجید تخت روانچی در پاسخ به این سوال کهدآیا مذاکرات ایران و آمریکا به بن بست خورده است؟ 
می گوید: »خیر، من اصلاً اصطلاح بن بست را مناسب نمی بینم. در مذاکرات بین المللی همیشه فراز و نشیب زیادی وجود دارد. یعنی چه در بحث هایی 
که مربوط به صلح و امنیت بین المللی است و چه در حوزه هایی مانند تجارت بین الملل، هر مذاکراتی که جنبه بین المللی داشته باشد حساسیت های خاص 
خود را دارد و حوصله و صبر زیادی لازم است تا این مذاکرات به نتیجه برسد. بنابراین اینکه بخواهیم زود درباره مذاکراتی که فقط چند ماه است شروع شده، 
نتیجه گیری کنیم، به نظر من کار مناسبی نیست. طبیعی است که در مذاکرات ما در دوران قبلی هم مراحل دشواری بوده که واقعاً فکر می کردیم به هیچ 

وجه به نتیجه نخواهیم رسید، اما آن مرحله را پشت سر گذاشتیم.«

ح پزشک خانواده باعث هدایت هوشمندانه منابع بخش سلامت می شودمسعود پزشکیان:  اجرای طر

در حال حاضر، 
ممکن است به 
صورت موقتی 

این مسئله حل 
شود؛ مثلاً یک 
دوره ای تعلیق 

شود. زمان های 
مختلفی 

پیش بینی 
می شود یا 

کنسرسیوم 
به صورت 

مشترک با 
همکاری آمریکا، 
ایران و برخی از 
کشورهای عربی 

فعالیت کند

در اولین روز از هفته جاری با اعلام دستگاه اطلاعاتی کشور مبنی بر دستیابی به انبوهی از 
اطلاعات و اسناد راهبردی و حساس رژیم صهیونیستی از جمله هزاران سند مربوط به طرح ها 

و تأسیسات اتمی این رژیم، بار دیگر اقتدار پوشالی این رژیم جعلی درهم شکست.
به گزارش ایسنا، در روز شنبه - ۱۷ خرداد ماه - صدا و سیمای جمهوری اسلامی ایران در 
خبری فوری اعلام کرد که دستگاه اطلاعاتی کشور به انبوهی از اطلاعات و اسناد راهبردی و 
حساس رژیم صهیونیستی از جمله هزاران سند مربوط به طرح ها و تأسیسات اتمی آن رژیم 
دست یافته است. صدا و سیمای جمهوری اسلامی در شرایطی پرده از ضربه تاریخی اطلاعاتی 
جمهوری اسلامی ایران به رژیم صهیونیستی برداشت که سازمان امنیت داخلی )شین بت( 
و پلیس رژیم صهیونیستی حدود ۱۷ روز پیش در بیانیه ای فاش کرد که »روی مزراحی« 
و »الموگ آتیاس«، دو جوان ۲۴ ساله اهل »نشر« در شمال سرزمین های اشغالی به اتهام 
همکاری با ایران دستگیر شده اند. بنا بر گفته منابع آگاه، اگرچه عملیات دستیابی به اسناد 
مذکور چندی پیش انجام شده، اما حجم بسیار زیاد اسناد و ضرورت انتقال امن همه محموله 
به داخل کشور، موجب شد تا حصول اطمینان از رسیدن همه آنها به اماکن محافظت شده 
مورد نظر سکوت خبری اعمال شود. هم زمان با افشای این ضربه تاریخی بر پیکر منحوس 
رژیم صهیونیستی تاکید شد که فراوانی اسناد در حدی است که صرف بررسی آنها و مشاهده 

تصاویر و فیلم ها، زمان قابل توجهی را برده است.
طولی نکشید که خبرنگار المیادین در تهران اذعان کرد » آنچه که منابع ایرانی افشا کردند، 
از نظر کمیت و کیفیت اسناد به دست آمده، نقض امنیتی بزرگی برای رژیم اشغالگر محسوب 
می شود و انتظار می رود اطلاعات بیشتری درباره این اسناد همراه با تصاویر ویدیویی منتشر 
شوند.« خبرنگار المیادین خاطرنشان کرد که »افشای این اسناد در زمان کنونی حامل پیام های 

بسیار مهمی در ابعاد متعددی است.«

پس از افشای این ضربه کوبنده بر پیکر رژیم صهیونیستی، طولی نکشید که حجت الاسلام 
والمسلمین اسماعیل خطیب، وزیر اطلاعات جمهوری اسلامی ایران، در یک گفت وگوی 
تلویزیونی تاکید کرد »اسنادی که از رژیم صهیونیستی به دست آوردیم مربوط به تأسیسات 
اتمی آن هاست که این اسناد موجب قدرتمندی آفندی کشور می شود. اسنادی در رابطه با 

آمریکا، اروپا و سایر کشورها هم بدست آمده است.«
وزیر اطلاعات جمهوری اسلامی ایران، خاطرنشان کرد که »یک عملیات گسترده، همه جانبه 
و پیچیده برنامه ریزی شد و این عملیات با شروع نفوذ، جذب منابع و افزایش دسترسی به 
این منابع بود و این امکان را بوجود آورد که امروز به لطف الهی شاهد گنجینه مهمی هستیم.«
سرلشکر حسین سلامی، فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی نیز با صدور پیامی 
ضربه وزارت اطلاعات به رژیم صهیونیستی و انتقال امن حجم بالای اسناد این رژیم به داخل 

کشور را تبریک گفت و تاکید کرد که» با این اقدام راهبردی افسانه موساد فروپاشید.«
در بخشی از پیام فرمانده کل سپاه پاسدران انقلاب اسلامی آمده است که » موفقیت عظیم 
وزارت اطلاعات جمهوری اسلامی ایران در دسترسی به انبوهی از اطلاعات و اسناد راهبردی 
و حساس رژیم تبهکار صهیونیستی در حوزه های هسته ای، نظامی، امنیتی، زیرساخت ها و 
... به مثابه طوفان الاقصی ۲ در عرصه اطلاعاتی، یک بار دیگر خط بطلانی بر توهم و ادعای 
تضعیف جمهوری اسلامی ایران در منطقه و قدرت اطلاعاتی و امنیتی رژیم غاصب کشید. «

امیر سرلشکر سید عبدالرحیم موسوی، فرمانده کل ارتش جمهوری اسلامی ایران در پیامی 
خطاب به حجت الاسلام و المسلمین سید اسماعیل خطیب، پیروزی اطلاعاتی سربازان گمنام 
امام زمان)عج( بر رژیم صهیونیستی را نشانه اضمحلال زودرس آن غده سرطانی توصیف کرد.
در بخشی از پیام فرمانده کل ارتش جمهوری اسلامی ایران آمده است که » این دستاورد 
ارزشمند که مرهون الطاف الهی و اراده، استقامت و مجاهدت خاموش وزارت وزین و فاخر 

اطلاعات است، سیلی محکم دیگری برچهره کریه رژیم غاصب صهیونی و نویدی امید بخش 
بر اضمحلال زودرس آن غده سرطانی جهان و موید ارتقاء قدرت بازدارندگی و مقابله دقیق تر 

و مهلک تردر صورت هرگونه تعرض احتمالی به ایران است.«
سردار محمد کاظمی، رئیس سازمان اطلاعات سپاه پاسداران انقلاب اسلامی نیز به دنبال 
موفقیت سربازان گمنام امام زمان )عج( در وزارت اطلاعات و ایراد ضربه سنگین و استثنایی به 

رژیم صهیونیستی با صدور پیامی این موفقیت را به وزیر اطلاعات تبریک گفت.
در بخشی از این پیام آمده است که » بی شک خبرگان اطلاعاتی دنیا معترفند که نفوذ 
در ساختارهای اطلاعاتی رژیم غاصب در جغرافیای بسیار محدود، سراسر امنیتی و مجهز 
به تجهیزات گوناگون حفاظتی آن با سردمدارانی که بودجه های نامحدود هزینه می کنند تا 

امنیتشان را غیرقابل خدشه نشان دهند؛ قطعا یک شاهکار اطلاعاتی است.«

سایه سنگین نفوذ اطلاعاتی جمهوری اسلامی ایران بر سر صهیونیست ها
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